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Medlemmerne af Studienævnet  
for Psykologi 
 

Referat af 8. møde i Studienævnet for Psykologi 
 

Tid: 23. oktober 2023, kl. 10.00 – 12.00 
Sted: Bygning 1350, lokale 314 
 
 
Dagsorden 
 
 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Drøftelse af ’Psykologiens fundering og perspektiv’ ift. fagindhold og mu-
lige koblinger mellem teori og praksis 
 

3. Orientering fra formanden 

4. Opfølgning på drøftelse af fremmøde på seminarer – og eventuelt krav til 
max antal erstatningsopgaver 

 
5. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensations- og merit-

udvalget 
 

6. Godkendelse af delegationsskrivelsen 
Bilag 6a: Sagsfremstilling, 6b: Delegationsskrivelsen 
 

7. Tilføjelse af lægmandsresumé i bachelorprojekt og speciale 
 

8. Status på diskussion af praktiksemester 
 

9. Fremtidige dagsordenspunkter 
 
 

10. Eventuelt  
 

 
Til stede: 
Professor Mimi Yung Mehlsen  
Lektor Jesper Aagaard  
Lektor Annette Elisabeth Bohn  
Studerende Signe Kirk Hovaldt  
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Studerende Khava Temirlanovna Baskhanova  
Studerende Anne-Sofie Balsgaard Brandt  
 
Desuden deltog: 
Simon Ozer, fagkoordinator for ’Psykologiens fundering og perspektiv’ (punkt 
2) 
Kirsten Søndergaard Frederiksen, studieleder for Masteruddannelsen i rus-
midler (observatør)  
Carsten Dalsager, sekretariatsleder (observatør)  
Dennis Haarup Karlsen, Vejledning og studieinformation (observatør) 
Merete Lund Tranberg, Studienævnsbetjening og rådgivning (observatør) 
Tine Fuglsang, Studienævnsbetjening og rådgivning (referent)  
 
Fraværende med afbud: 
Lektor Ali Amidi  
Postdoc Sigrid Juhl Lunde (suppleant) 
Studerende Clara Rindom Nielsen  
Studerende Elisabeth Fryd (suppleant) 

 
Punkt 1. Godkendelse af dagsordenen 
Dagsordenen blev godkendt. 
 
Punkt 2. Drøftelse af ’Psykologiens fundering og perspektiv’ ift. fag-
indhold og mulige koblinger mellem teori og praksis 
Studienævnet havde inviteret fagkoordinatoren for funderingsfaget til at deltage 
i studienævnsmødet med henblik på at høre nærmere om fagets indhold og mu-
lige koblinger mellem teori og praksis. Fagkoordinatoren indledte med, at der er 
tale om et introducerende fag, der skal hjælpe de studerende i gang med at stu-
dere psykologi. Faget består af en introforelæsning samt fire delområder bestå-
ende af henholdsvis psykologiens filosofi, psykologiens historie, psykologiens 
metodologi samt psykologiens integration. Målet er at give de studerende bag-
grundsviden, men også at lære dem at formidle stoffet på en akademisk måde og 
integrere forskellige teorier, metoder og positioner.  

 
Studenterrepræsentanterne bemærkede, at de synes, at metodedelen er vigtig og 
eventuelt gerne må fylde mere. Træningen i at læse akademiske artikler og kri-
tisk stillingtagen til det, der læses, er ligeledes vigtig. Dette kan måske introdu-
ceres ift. de empiriske artikler. Der blev spurgt til, om der eventuelt kan laves 
flere koblinger til praksis, så det tydeligere fremgår, hvorfor bestemte teoretiske 
problemstillinger er relevante. Næstformanden pegede på, at det introduce-
rende stof er fint, men at det som studerende kan være svært at se formålet med 
de forskellige dele og ligeledes kan være svært at skelne mellem det historiske og 
det filosofiske område. En anden studenterrepræsentant fremhævede, at man 
som studerende kan mangle videnskabsteoretisk baggrundsviden i løbet af stu-
diet, når der skal skrives eksamensopgaver og foreslog, at dette måske kunne 
være en del af andre fag også. Næstformanden supplerede med, at videnskabste-
ori gerne må indgå i pensum, så der er mulighed for at henvise til det og dermed 
i højere grad bruge det aktivt i opgaverne. 
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Det blev ligeledes drøftet, om faget er rigtigt placeret på første semester. Fagko-
ordinatoren mente, dette er tilfældet, da der er tale om et introducerende fag. 
Han håbede, at der følges op i andre fag, når det er relevant. VIP-repræsentan-
terne pegede på, at de andre fag ikke nødvendigvis ved, hvilke elementer, der ta-
ges op i funderingsfaget. Det blev fremhævet, at hvis der skal skabes synergi på 
tværs af fagene, vil det være en fordel, hvis man som underviser har adgang til 
de forskellige Brightspace-grupper, så der er mulighed for at kigge de forskellige 
forelæsningsrækker igennem. En anden mulighed for at orientere sig er pen-
sumlisterne, der er tilgængelige på studieportalen for psykologi. Der er ligeledes 
mulighed for at spørge de relevante undervisere. Det undersøges, om der kan gi-
ves læseadgang til Brightspace-grupperne.  
 
Eksamensformen i funderingsfaget blev drøftet. Der afholdes fire prøver i løbet 
af semesteret i hvert af de fire delområder og gives én samlet bedømmelse til 
sidst. Opgaverne vurderes som en helhed, og to svagere opgaver og to stærke, vil 
derfor godt kunne bestå. Tanken er, at der er tale om en løbende læringsproces, 
hvor der ikke er nogen, der bliver hægtet af undervejs. Prøverne afholdes som 
hjemmeopgaver med mulighed for at sidde i auditoriet. Der gives kollektiv feed-
back i form af, at nogle besvarelser bliver gennemgået i plenum. Der har været 
nogle udfordringer med tekniske problemer og for sene afleveringer, da eksa-
mensformen kræver, at alle fire opgaver skal afleveres for at kunne bestå.  
 
Formanden bemærkede, at eksamensformen måske vil kunne bygges anderle-
des op, så nogle af elementerne er forudsætningsaktiviteter, eller der kunne 
være tale om en porteføljeeksamen. Hun spurgte endvidere, om gruppeafleve-
ringer kunne være en mulighed. Fagkoordinatoren svarede, at opgaverne er 
tænkt som en introduktion til og øvelse i at skrive selvstændige besvarelser. 
Næstformanden bemærkede, at studiegrupperne måske kunne indtænkes i det 
løbende arbejde og samtidig kunne de individuelle afleveringer bibeholdes. Un-
der alle omstændigheder er den nuværende eksamensform udfordret af Chat-
GPT, og den skal derfor tages op til videre drøftelse. Fagkoordinatoren ville tage 
de forskellige tilbagemeldinger fra studienævnet med til faggruppen. Forman-
den fremhævede, at studenterrepræsentanterne med fordel kan inddrages ift. 
fremtidige drøftelser af ændringer i indhold og eksamensform, da det er dem, 
der har haft faget og dermed har oplevet dets fordele og ulemper.  

 
Punkt 3. Orientering fra formanden 
I forlængelse af drøftelserne på sidste studienævnsmøde er ændringsønsker ift. 
eksamen E24 indsendt for henholdsvis Udviklingspsykologi og Social- og per-
sonlighedspsykologi. I forlængelse heraf er der sket nogle justeringer. Ift. Udvik-
lingspsykologi er den ønskede længde på haleksamenen ændret fra 7 timer til 6 
timer. Begrundelsen herfor er, at 7 timer anses at være for lang tid for en halek-
samen. Der skal desuden tages højde for eventuel forlænget tid til dispensatio-
ner. Formanden pegede på, at eksamenen i Udviklingspsykologi oprindeligt har 
været 6 timer og efterfølgende blev ændret til 7 timer med henblik på, at den 
sidste time kunne bruges til upload af opgaven og eventuelle tekniske udfordrin-
ger i forbindelse hermed. Studenterrepræsentanterne bemærkede, at det er en 
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krævende eksamensform, og den sidste time ofte bliver brugt til gennemlæsning 
og tilretning.  

Ift. ændringsønsket i Social- og personlighedspsykologi er ønsket om afvikling 
af eksamenen på én dag justeret til to dage, hvor essay og multiple choice afvik-
les på hver sin dag. Begrundelsen herfor er, at det anses at blive for lang tid ift. 
en haleksamen, hvis hele eksamenen skal afvikles på én dag. Der skal desuden 
tages højde for eventuel forlænget tid til dispensationer. Ift. essaydelen er det 
ikke teknisk muligt kun at give adgang til pdf-versioner af de studerendes egne 
noter, i stedet kan de studerende medbringe udprintede noter. 

Studienævnet drøftede justeringerne i Social-og personlighedspsykologi. En stu-
denterrepræsentant fandt det problematisk, at der bliver tale om to dage med 
haleksamen frem for en. Formanden bemærkede, at underviserne i forbindelse 
med ændringsønskerne var blevet bedt om også at forholde sig til, hvor lang tid 
der bruges på henholdsvis undervisning og opgaveretning, og i forlængelse 
heraf reflektere over, hvordan undervisningstiden bruges mest hensigtsmæssigt. 
En VIP-repræsentant bemærkede, at det er en ærgerlig udvikling, hvis der gene-
relt bliver tale om at skrive hurtigere og færre sider på bekostning af refleksions-
niveauet. Næstformanden supplerede med, at der i højere grad bør være fokus 
på at sikre, at de studerende får en bred viden, frem for at teste. Formanden 
fremhævede desuden, at det er vigtigt også at have eksamensbevisets troværdig-
hed for øje.  

Set i lyset af, at den ønskede eksamensafvikling i Social- og personlighedspsyko-
logi er justeret fra en til to dage, drøftede studienævnet, om det dermed giver 
mening, at essaydelen er blevet forkortet. I forlængelse af drøftelserne på sidste 
studienævnsmøde blev der peget på bedre tid til fordybelse og refleksion. En 
studenterrepræsentant spurgte endvidere om, hvorfor multiple choice delen 
fastholdes. Formanden pegede på, at der på faget er et stort pensum og dermed 
behov for en bred afprøvning. En VIP-repræsentant supplerede med, at kombi-
nationen af multiple choice og essay er en god eksamensform ift. at afprøve så-
vel i bredde som i dybden. Ift. varigheden af essayopgaven, fremhævede hun 
endvidere, at man som psykolog vil skulle kunne skrive et notat inden for et af-
grænset tidsinterval. Næstformanden bemærkede, at der i dette tilfælde er tale 
om den første større opgave på studiet, og der dermed med fordel kan gives eks-
tra tid.  
 
Der blev fra studienævnets side spurgt til, om der er mulighed for at gøre indsi-
gelse til justeringerne på nuværende tidspunkt. Formanden bemærkede, at der 
ikke kan ændres på haleksamen og afviklingen over to dage. Der blev spurgt til, 
om varigheden af essayeksamenen vil kunne forlænges, hvis antal sider på es-
sayet fastholdes. Et flertal i studienævnet gik ind for, at det undersøges nær-
mere, om der er mulighed for at lægge en time til essaydelen af eksamenen, så 
den kommer til at have en varighed på 4 timer til en 4 siders opgave. 
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Punkt 4. Opfølgning på drøftelse af fremmøde på seminarer – og 
eventuelt krav til max antal erstatningsopgaver 
Som opfølgning på drøftelsen på sidste studienævnsmøde drøftede studienæv-
net, om der kunne findes en løsning ift. reeksamen, hvor det skal være muligt at 
opfylde forudsætningsaktiviteterne inden reeksamen, og hvor det samtidig sik-
res, at de studerende har arbejdet aktivt med stoffet på samme måde, som det 
gøres under seminaret. Der var enighed i studienævnet om, at det er svært at 
finde en reeksamensform, der svarer til den aktive deltagelse i undervisningen. 
En mulighed kunne være, at der løbende er nogle prøver, som kræver, at man 
har deltaget i seminarets diskussioner, øvelser og gruppearbejde. Refleksions-
spørgsmål som drøftes via Zoom var et andet forslag. Aktivitetslogning, hvor der 
er mulighed for at følge med i, om den studerende er aktiv fra gang til gang var 
endnu et forslag. Der blev spurgt til, hvor mange studerende det drejer sig om 
ift. problematikken med manglende fremmøde. Der har været en del forespørgs-
ler, og det kan derfor formodes, at der er tale om en stigende tendens. Forman-
den opfordrede til at tænke videre over konstruktive løsninger og melde tilbage 
til hende med eventuelle gode ideer. 

Punkt 5. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensati-
ons- og meritudvalget 
Der var ikke noget til punktet. 

 
Punkt 6. Godkendelse af delegationsskrivelsen 
Til punktet var vedlagt sagsfremstilling samt delegationsskrivelsen. Siden sep-
tember 2022 er der tilføjet et afsnit vedrørende enelokaler og afskærmet plads 
ved stedprøver for studerende med dysleksi eller fysiske/psykiske funktionsned-
sættelser. I forlængelse af de nye barselsregler er afsnittet vedrørende udsæt-
telse af maksimal studietid som følge af barsel justeret, og tilsvarende er afsnit-
tet vedrørende udsættelse af frist for aflevering af speciale, hvorved der sikres 
ligestilling mellem forældrene. Justering af praksis for barsel og principper for 
tildeling af enelokale og afskærmning er tidligere drøftet og godkendt på studie-
nævnsmødet den 30. november 2022. Praksis for tildeling af forlænget tid til 
studerende med andet modermål end dansk er desuden justeret i henhold til 
studienævnets beslutning på studienævnsmødet den 27. oktober 2021.  
 
Studienævnet godkendte delegationsskrivelsen. 

Punkt 7. Tilføjelse af lægmandsresumé i bachelorprojekt og speciale 
På baggrund af blandt andet aftagerpanelets bemærkninger om, at de stude-
rende på uddannelsen også skal lære at skrive ikke-akademisk, foreslog forman-
den, at der tilføjes et lægmandsresumé på dansk i bachelorprojektet og specialet 
ud over det engelske resumé. Der var enighed i studienævnet om, at dette er en 
god ide. Det blev foreslået, at lægmandsresuméet lægges ind under bachelorse-
minarerne i stedet for bachelorprojektet med mulighed for at kunne få feedback. 
Det vil kunne medtages som en del af undervisningen i foråret 2024 og komme 
med som en afleveringsopgave fra efteråret 2024. Ift. specialet medtages det fra 
foråret 2024 som en anbefaling i kursusbeskrivelsen, og integreres som formelt 
krav i kursusbeskrivelse og studieordning fra efteråret 2024. Det blev foreslået, 
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at et lægmandsresumé måske også kunne være en del af alle seminaropgaver. 
Dette vil blive drøftet på det næstkommende undervisermøde. 
 
 Punkt 8. Status på diskussion af praktiksemester 
Andet møde vedrørende det projektorienterede forløb er afholdt. Det blev fore-
slået at integrere Forskningsmetode 4 i det Projektorienterede forløb, som der-
med får en vægtning på 20 ECTS. De studerende vil skulle udarbejde et projekt, 
som er relevant for deres praktik eksempelvis et empirisk projekt eller et littera-
turreview. Rapporten ligger til grund for en gradueret eksamen. Interventions-
metode opdeles i to, hvor det tidligere grundmodul integreres i Grundfag A – 
klinisk. Test- og undersøgelsesmetode vil ligge i starten af praktiksemesteret. 
Overbygningsmodulet i Interventionsmetode ligger ligeledes i praktiksemeste-
ret. Der er ikke yderligere ændringer i ECTS, og der er taget højde for mulighe-
der for udveksling.  
 
Fagkoordinatoren på Forskningsmetode 4 har ikke umiddelbart kunnet tilslutte 
sig ovenstående model, da det er ensbetydende med, at Forskningsmetode 4 
ikke længere er et selvstændigt fag. Han har blandt andet peget på, at projektar-
bejdet i faget kun er muligt via grupper, og forskellige andre dele der vil gå tabt, 
når faget ikke længere er et sammenhængende hele, men splittes op i forskellige 
elementer. Fagkoordinatorerne for henholdsvis Interventionsmetode og Test- 
og undersøgelsesmetode kunne godt tilslutte sig den nye model. 
 
Der skal afholdes endnu et møde vedrørende praktiksemesteret, og der var enig-
hed om forinden at afholde et møde med fagkoordinatoren for Forskningsme-
tode 4, så han vil kunne komme med sine input til praktiksemesteret. Forman-
den fremhævede, at det generelt ift. ændringer er en konstruktiv fremgangs-
måde at invitere de relevante parter til drøftelse og dermed gøre det til et fælles 
ansvar at få foretaget de nødvendige ændringer. Formanden indkalder fagkoor-
dinatoren til møde og efterfølgende indkaldes til det fælles tredje møde om 
praktiksemesteret.   
 
Punkt 9. Fremtidige dagsordenspunkter 
o Status på diskussion af praktiksemester 

 
Punkt 10. Eventuelt  
Der er opstillet nye medlemmer til studienævnet både VIP-repræsentanter og 
studenterrepræsentanter. Uddannelsesrådgiveren fra BSS Studier slutter pr. 1. 
november 2023, og hendes afløser deltog derfor som observatør i mødet. 
 
Mødet sluttede kl. 11.50 
 
Mimi Yung Mehlsen / Tine Fuglsang  
Formand                       Referent    
 

 


	Simon Ozer, fagkoordinator for ’Psykologiens fundering og perspektiv’ (punkt 2)

